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„Nyilvánvalóvá  kell  tenni,  hogy  Nagyváradot
Szent  László  alapította,  ugyanakkor  fontos,
hogy ezt ne hivalkodó formában tegyük. Közös
életterünk ez a város, egyformán büszkék kell
legyünk múltjára, hiszen csak így lesz jövője” –
hangsúlyozta  Zatykó  Gyula,  a  Szent  László
Napok főszervezője a vele készített interjúban.

– Honnan adódott a Szent László Napok megszervezésének ötlete?

– Az ötlet már rég adott volt, azon csodálkozom, hogy huszonhárom év alatt nem jutott senkinek
sem az  eszébe  egy  olyan  –  nem egyházi  –  rendezvény  megszervezése,  mely  a  városalapító
lovagkirálynak, Szent Lászlónak állít emléket. Hogy mennyire megbecsült az ő alakja Nagyváradon,
az is mutatja,  hogy csak egy sikátor van elnevezve róla a szinte felismerhetetlen Sf.  Ladislau
formában.  A  huszonegyedik  század közönyös  szürkeségéből  ki  kell  emelnünk az  olyan fontos
történelmi  személyiségeket,  mint  Szent  László,  aki  egyházmegyét  alapított,  és  akit  szentként
tisztelnek nemcsak Magyarországon és a Kárpát-medencében, hanem az egész nyugati kultúrában.
Az egyház ezt megteszi a maga eszközeivel, de szükség van egy világi megemlékezésre is – nem az
egyházi  helyett,  hanem  azt  kiegészítve.  Az  itt  élő,  immár  többségi  románság  számára  is
nyilvánvalóvá kell tenni, hogy ezt a várost Szent László alapította, ugyanakkor fontos, hogy ezt ne
hivalkodó formában tegyük. Közös életterünk ez a város, egyformán büszkék kell lennünk múltjára,
hiszen csak így lesz jövője. Annyi hamis történelmi adat kering a városról, beleértve az internetet,
hogy szükségesnek érezzük felhívni a valós tényekre a figyelmet. Ez nem valakik ellen szól, hanem
elsősorban a múltunk tiszteletéről.

– Milyen elképzelések mentén állították össze a rendezvény programját?

– Mint ahogy az előbb is mondtam, Szent Lászlóról beszélhetünk, mint szentről, de beszélhetünk
úgy  is,  mint  városalapító  történelmi  személyiségről,  egy  nagy  keresztény  lovagkirályról.  A
programokat  igyekeztünk  ennek  megfelelően  kidolgozni.  Lesznek  előadások,  melyek  a  város
történelmét és I. László király ebben játszott szerepét mutatják be, ugyanakkor arra is figyeltünk,
hogy szórakoztató programokkal is szolgáljunk, hiszen a nagyváradi magyar közösségnek igénye
van a  minőségi,  fesztivál  jellegű összejövetelekre is.  Amiképpen Kolozsváron,  Brassóban vagy
Kalotaszegen nagy sikernek örvendenek a helyi magyarság kulturális értékeit bemutató magyar
napok, úgy Váradon is nagy eséllyel siker övezi majd az ugyanezen célból szervezett Szent László
Napokat,  vagy más nevén Nagyváradi Magyar Napokat.  Fontos még azt is  elmondani,  hogy a
szervezésben  mintául  szolgált  a  hajdani  királyi  városban,  Győrött  ugyanezen  név  alatt  futó
eseménysorozat is. Győrt és Nagyváradot összeköti Szent László királyunk alakja, gondoljunk csak



arra, hogy ott őrzik az eredeti hermát, aminek hű másolatát itt találhatjuk. A győri rendezvények
szintén  a  szent  király  előtt  tisztelegnek  –  a  lovagkort  idéző  hangulattal,  korhű  jelmezes
felvonulással, lovagi táborokkal, harci tornákkal stb. Az idei anyagi lehetőségeink nem engedték
meg, hogy hasonló elképzelések mentén szervezkedjünk, de jövőre mindenképpen ilyesmiben is
gondolkodunk.  Rendezvényünk időpontja  egybeesik  a  László-nappal,  ami  azért  jó,  mert  iskolai
szünidő van. Remélhetőleg az időjárás is kedvező lesz.

–  Milyen támogatást kaptak az önkormányzattól,  a civilektől,  a különböző kulturális
intézményektől, egyházaktól?

– Őszintén? Több támogatásra számítottunk. Talán azért nem álltak mellénk teljes mellszélességgel,
mert első alkalommal szervezzük meg rendezvényünket. Igyekszünk magasra tenni a mércét, és
minden ízlésnek megfelelni, hogy jövőre bontsuk le azokat a falakat, melyek jelenleg körbevesznek
minket. Ha egy tartalmas és minőségi rendezvényt tudunk felmutatni, akkor jövőre sokkal nagyobb
bizalommal  közelít  majd felénk mindenki.  Hagyományteremtés a  szándékunk,  reméljük,  idővel
mások  is  csatlakoznak  hozzánk.  Ezzel  együtt  sok  biztatást  és  támogatást  is  kaptunk.  Sokat
köszönhetünk a kezdeményezésünket barátilag fogadó vállalkozóknak. De többnyire pályázaton
elnyert pénzből fedezzük a költségeket.

– Ez a bizalmatlanság, amiről beszélt, nem azzal függ össze, hogy Ön az Erdélyi Magyar
Néppárt alelnöke? Ez a státusza szerepet kap a Szent László Napok szervezésekor?

–  Megtörténhet,  hogy  ez  is  közrejátszik,  de  egy  valamit  meg  kell  értenie  mindenkinek.  A
közösségépítés független a pártpolitikától. Minden valamire való politikusnak fel kellene mérnie azt,
hogy többet árt, mint használ azzal, ha pártpolitikai érdekből rátelepszik a kulturális intézményekre,
a civil szférára vagy a hasonló kezdeményezésekre. A Szent László Napok programjában egyetlen
politikai esemény sem kapott helyet, és ez egy tudatos döntés volt a részünkről. Megvannak azok a
fórumok, ahol helye van a politikai csatározásoknak, azonban ez nem az a rendezvény. Fel kell
mérnünk: vajon a közösségépítés egyik járható útja-e egy-egy ilyen alkalom, amikor is minden
nagyváradi magyar egy közösség tagjának érezheti magát. Hisszük, hogy az összetartozás érzését
közös értékeink felismerése teszi teljessé, az, hogy egyformán büszkék vagyunk magyarságunkra,
váradiságunkra,  múltunkra  és  jelenünkre.  Ha  mindez  teljesül,  csak  akkor  lehet  jövőnk
szülőföldünkön.
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